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Vážení a milí spoluob-
čané,

v rukou držíte první číslo 
Dešanských novin v roce 
2010. Redakční rada pra-
cuje a vzpomíná, co vše se 
událo, aby to naservírova-
la na novinovém plátku. 
Také zavzpomínám… 

Rok 2009 nám ale utekl! 
Dospělí stihli mnoho prá-
ce, stihli si užít dovolenou, 
stihli se zlobit s dětmi 
a jistě stihli mít ze svých 

dětí i radost. Děti se stih-
ly na učit mnoho nového, 
získaly spoustu nových 
zážitků a kamarádů. A my 
všichni jsme prožili jistě 
krásné svátky vánoční.

Oslavy nového roku 
byly velkolepé. Čeka-
li jsme, až odbije půlnoc, 
abychom si mohli popřát 
hodně štěstí, zdraví a té 
lásky, abychom si mohli 
přiťuknout a přivítat ten 
nový rok. Potom se vyspí-
me a rázem vkročíme do 
zaběhnutých kolejí, jako-
by se nic nestalo. Proč se 
více pozastavovat? Čas 
nikdo nezastaví a truch-
lení nad tím, že jsme opět 
o rok starší, nikam neve-
de. Spíše se zamysleme, 
co jsme za ten rok udělali 
dobrého či naopak.

Do nového roku jsme 
vkročili s mnoha předse-
vzetími, plány, radostmi 
i starostmi. Jménem celé 
redakce Vám přeji, ať je 
pro vás rok 2010 úspěšný 
po všech stránkách.

Lenka Krátká

Slovo úvodem
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Vánoční              turnajVánoční              turnaj
v kulečníkuv kulečníkuČtěte na straně 4

Balónky pro JežíškaBalónky pro Ježíška

Zápisu se zúčastnilo celkem 5 dětí 
se svými rodiči. Děti poznávaly barvy, 
geometrické tvary, přednášely básnič-

ku a malovaly pohádkovou postavu, 
maminku nebo tatínka. Ze zápisu si 
odnesly upomínkový list na zápis, oma-
lovánky a drobné dárky, které jim při-
pravily děti ze školní družiny.

Všechny děti byly přijaty a 1. září 2010 
nastoupí do první třídy v Základní škole 
v Dešné. Mirka Adamová

Dne 20. 1. 2010 proběhl na naší 
škole zápis dětí do 1. ročníku ZŠ 
pro školní rok 2010/2011.

Zápis do první třídyZápis do první třídy

FOTO:  MIRKA ADAMOVÁ

FOTO:  MIRKA ADAMOVÁ

Každý rok začátkem ledna vycházejí 
tisíce koledníků do našich měst a obcí 
a do zapečetěných pokladniček sbíra-
jí korunku po korunce. Dělají to zcela 
dobrovolně a nezištně.

V sobotu 2. 1. 2010 i Dešnou pro-
cházeli Tři králové v zastoupení: Michal 
Polenda, Aleš Coufal a Luboš Veselý. 
Výtěžek činil 7319 Kč. Všem, kteří při-
spěli, patří velké díky. (lk)

Tříkrálová sbírka Tříkrálová sbírka 
tentokrát i v Dešnétentokrát i v Dešné
Tříkrálová sbírka organizova-
ná Charitou Česká republika, 
pomáhá všem těm, kteří se ocitli 
v těžké životní situaci a to neje-
nom u nás, ale také v zahraničí. 

FOTO:  KAREL POLÁČEK

Dr. Štokr:
Dr. Štokr:

       Myslivost není  jen

       Myslivost není  jen
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Stav kostela sv. Jana Křti-
tele v Dešné není dobrá vizit-
ka nikoho. Ani Římskokatolic-
ké farnosti Dešná ani samotné 
obce Dešná. Mnoho návštěv-
níků naší obce, ať už domá-
cích nebo zahraničních, se ptá, 
jak je možné, že tak zajímavá 
a krásná stavba je v tak žalost-
ném stavu.

Ano, v poslední době se situ-
ace výrazně zlepšila. Poděkuj-
me za to jak novému panu fará-
ři Michalu Polendovi, tak zvláš-
tě našemu zastupiteli panu 
Josefu Krpounovi a koneckon-
ců nám všem, neboť na opravu 

kostela jsme už několikrát při-
spěli prostřednictvím rozpočtu 
obce všichni.

Rozpočet obce je velice 
omezený, a jak se zdá, bude 
hůře. Ani dotace, které farnost 
na opravu získala, nejsou jisté 
a vždy je k nim třeba přiložit 
náležitý podíl žadatele, tedy 
dešanské farnosti. S farností 
jsme připraveni i nadále inten-
zivně spolupracovat, ale bez 
účinné pomoci nás všech nám 
může brzy dojít dech. A to by 
byla velká škoda.

Na opravu kostela vyhlásila 
obec sbírku, ale nikdy ji skuteč-

ně nerozjela. Prozatím jediný 
dar věnovala paní Alena Bláho-
vá, a to celý tisíc!

Potěšila nás nabídka před-
stavitele našich hasičů pana 
Milana Svobody, že sbírku si 
vezmou za své oni. Milan je 
důsledný člověk, a tak všichni 
očekávejte, že vás v nejbližší 
době navštíví někdo z hasičů 
a požádá o příspěvek na kostel. 
Budou mít s sebou sběrací lis-
tiny, do kterých se zapíše, kolik 
jste věnovali a vy se podepíšete. 
Ke zneužití nemůže dojít, ostat-
ně z toho bychom je v žádném 
případě nepodezírali.

Peníze budou ukládány na 
účet číslo 604263389/0800 
u České spořitelny. Můžete je 
tam poslat také přímo. K tomu 
vyzýváme především naše 
podnikatele. Navíc bude při 
různých příležitostech k dispo-
zici zapečetěná kasička. Přispě-
vatelé, jak jednotlivci, tak fi rmy, 
si zaslouží, aby byli zveřejněni, 
třeba prostřednictvím našeho 
listu. Všem Vám dopředu děku-
jeme. 

Taková úžasná památka si 
přece zasluhuje naši pozornost 
a úctu. Potřebuje naši pomoc!
 (aa)

Rozpočet je prozatím navržen jako přebytkový 
s příjmy ve výši 11,2 mil Kč a výdaji ve výši 9 mil. Kč. 
Ovšem výdaje a pravděpodobně i příjmy budou 
postupně upravovány rozpočtovými opatřeními.

Bohužel ekonomická krize se projevila i na našem 
hospodaření. Daňové příjmy, tzn. podíl naší obce na 
celkových vybraných daních byly za rok 2009 o více 
než 1 mil. Kč nižší oproti předpokladu. Na rok 2010 
jsme nuceni počítat s dalším poklesem a plánujeme 
je ve výši 7,5 mil Kč. Zbytek jsou vlastní příjmy obce 
a dotace.

Z některých plánovaných výdajů jmenujme: 
1,24 mil Kč na provoz školy, 100 tis. Kč na příspěvek 
farnostem, 212 tis. Kč na sport, 1,7 mil. Kč na provoz 
kotelny,  1,4 mil Kč na činnost obecního úřadu.

Plánovány nejsou prozatím výdaje na projek-
ty, kde podáváme žádosti o dotace: 15 mil. na čis-

tičku Dešná Dančovice, 2 mil. Kč na opravu rybní-
ka v Hluboké,  1 mil. Kč na dokončení zázemí pro 
školní kuchyni, 300 tis. Kč na zastávku v Plačovicích 
a 130 tis. na opravy drobných sakrálních staveb. 
Tyto výdaje nejsou rozpočtovány proto, že je bude-
me provádět pouze v případě, že nám budou dota-
ce přiděleny, což v tuto chvíli rozhodně není jisté.

Z dalších důležitějších bodů jednání
uvádíme:

Obec se stala plátcem DPH a to je jeden z hlav-
ních důvodů, proč  je nutno zvýšit cenu tepla. Pro 
rok 2010 byla stanovena ve výši 300 Kč/GJ
Byly odsouhlaseny poslední rozpočtové změny 
v roce 2009
Byl schválen nákup staršího hasičského auta 
z Rakouska. Jedná se o vozidlo Volkswagen, za 
cenu 2 500 €, což je asi 65 000 Kč.  Vůz už je v Deš-
né a nyní je třeba sehnat všechny potřebné doku-
menty a přihlásit ho v ČR
Fond obnovy místních částí byl přejmenován na 
Program obnovy místních částí – důvody pře-
jmenování byly veskrze malicherné, bez jaké-
koli důležitosti pro občany. Důležité je, že každý 
občan může z tohoto programu čerpat příspěv-
ky na zkrášlení vzhledu svých nemovitostí i veřej-
ných prostranství. Takže neváhejte a čerpejte.

•

•

•

•

Byt na zdravotním středisku byl přidělen Anetě 
Šteifové a jejímu druhovi.
V bytě v čp. 3 v Dešné budou provedeny drobné 
úpravy a bude připraven k přidělení
Byt v čp. 78 v Dešné po paní Chvatíkové si vyžadu-
je rozsáhlejší opravy. Ty budou provedeny v první 
polovině roku 2010 a poté bude také přidělen

Kromě tohoto ofi ciálního zasedání proběhly dvě 
pracovní schůzky zastupitelů. Na té poslední byl mj. 
stanoven termín dalšího zasedání na 4. února. Na 
programu bude kromě dalšího stanovení poplatků 
za popelnice a schválení záměru odprodeje bytů ve 
vlastnictví obce.

20. ledna proběhla na radnici zajímavá schůzka, 
která se týkala zásad územního rozvoje a studie 
dopravy v našem regionu do roku 2025. Za Jiho-
český kraj se jí zúčastnil Ing. Ivan Študlar, poradce 
hejtmana pro dopravu. Dalšími účastníky byli: sta-
rosta Písečné pan V. Macků, starosta a někteří dal-
ší dešanští zastupitelé a pracovníci fi rmy IKP, která 
zpracovává dopravní studii. Komplexnější pohled 
na rozvoj dopravy a potažmo celého našeho území 
přineseme v některém z dalších vydání. (aa)

•

•

•Od vydání minulého čísla proběhlo jedno zasedá-
ní zastupitelstva obce, a to 28. prosince. Hlavním 
bodem jednání bylo schválení rozpočtu na rok 
2010 tak, aby obec nemusela hospodařit s rozpoč-
tovým provizoriem.

Koupili jsme rybník !Koupili jsme rybník !

Rybníček před areálem 
Zemspolu jsme kdysi v rámci 
nějaké akce nechali vyčistit a 

odbahnit a poté jsme si ho pro-
najali od Pozemkového fondu. 
Nyní jsme ho koupili. A kolik, 
že vlastně stál? Necelých deset 
tisíc i se stromy okolo. No, 
nekupte to, když je to tak lev-
né!  (aa)

NÁŠ ŽIVOT

Práce provázela veliká nepří-
zeň počasí, avšak to nebylo ani 
zdaleka to nejhorší. Činnos-
ti u vrtu skončily velice brzy, 
ovšem bez úspěchu. Nepodaři-
lo se vytáhnout čerpadlo ani za 
pomoci nakladače. To je velice 
špatná zpráva. Ve vrtu už jsou 
dvě čerpadla utopená. Jedno 
z nich bylo doslova přetrženo 
při snaze dostat ho ze sevření 
způsobeného nánosy.

Samozřejmě už hledáme 
možnosti, jak uvízlé čerpadlo 
vyprostit. Nyní nám však zbý-
vá jenom doufat, že u starého 
čerpadla nedojde k havárii. Pak 
bychom se dostali do velikých 
potíží.

Jediná věc, která se ten den 
s vodovodem podařila, byla 
výměna těsnění na protékají-
cím hydrantu.

Kolem vodovodu nás čeká 
spousta práce. Pozemek, na 
kterém je vrt, i ten, na němž 
stojí vodojem, nejsou v majet-

ku obce. Hlavní výtlačné potru-
bí vybavujeme vodoměrem 
pro účely skutečného množství 
odebrané podzemní vody. Nad 
samotným vrtem hodláme 
postavit drobnou stavbu, aby 
nevypadal tak, jak je patrno na 
ilustrační fotografi i. (aa)

Problémy při odstávce vodovoduProblémy při odstávce vodovodu

Opět se nepodařilo vytáhnout čerpadloOpět se nepodařilo vytáhnout čerpadlo

4. listopadu proběhla 
ohlášená odstávka vodo-
vodu. Důvodem byl záměr 
vyměnit čerpadlo ve vrtu 
a opravit protékající hyd-
rant před školkou.

FOTO:  ALOIS ADAM

FOTO:  ALOIS ADAM

NEVÁHEJTE, ČERPEJTE DOTACE!NEVÁHEJTE, ČERPEJTE DOTACE!

On je to vlastně 
rybníček, nebo spíše 
loužička.

Dešanský kostel potřebuje naši pomocDešanský kostel potřebuje naši pomoc

Děkujeme našim hasičům!

Děkujeme našim hasičům!

FOTO:  KAREL POLÁČEK
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(V;P) Věra Poláč-
ková (31) píše člán-
ky týkající se mateř-
ské a základní školy 
a přispívá i do ostat-
ních rubrik.

(KaPo) Karel Polá-
ček (35) se stará 
o rubriku Sport. Jeho 
dílem jsou Kaňky, 
pracuje však také 
pro ostatní rubriky. 
Nyní chystá projekt 
Archiv, který se bude 

zabývat minulostí obce. 
Od 1. ledna byl jmeno-
ván vedoucím redakto-
rem namísto Lenky Krát-
ké, která tuto funkci díky 
své pracovní vytíženosti 
a škole již nemohla nadá-
le zastávat. (red) 

Noví redaktořiNoví redaktoři

FOTO:  VĚRA POLÁČKOVÁ

Milí čtenáři, 
dlužíme vám 
představit nové 
tváře našich 
novin, které již 
od druhého čísla 
rozšířily řady 
redaktorů. 

FOTO:  KAREL POLÁČEK

Rybářský spolek DešnáRybářský spolek Dešná
Ohlédnutí za uplynulým rokem 2009Ohlédnutí za uplynulým rokem 2009

Základnu rybářského spolku tvořilo v tomto roce 
sedmnáct členů. Po vleklých problémech uvnitř 
spolku došlo ke změnám funkcionářů, včetně před-
sednictva. Na členské schůzi dne 29. 3. 2009 byli 
zvoleni noví členové výboru ve složení: M. Graňák, 
D. Přibyl, J. Pitro, H. Peřina a B. Bojanovský. M. Graňák 
byl zároveň zvolen předsedou organizace. 

Rybářský rok začal již tradičně 1. května. Tohoto 
významného dne se zúčastnili skoro všichni členové, 
protože se jedná o neskutečný zážitek.

Oproti předchozím létům se rybářský spolek 
pokusil podpořit kulturní dění v Dešné. První akcí 
byly 13. června ,,Dětské rybářské závody“, kterých 
se zúčastnilo 25 dětí. Počasí se vydařilo a děti mohly 
předvést své umění. Přestože úlovků nebylo mnoho, 
akce se vydařila a všechny děti odcházely s úsmě-
vem. Další pořádanou akcí byly 27. června rybář-
ské závody pro dospělé s podtitulem ,,O Dešanské 
sele.“ Toto dění přilákalo 32 závodníků, z nichž takřka 
polovina byla přespolních. Domácí borci se nakonec 

museli poklonit hostům, kteří si odvezli vítězství. Ale 
ani tato nemilá skutečnost nepokazila příjemný den 
a všichni se náramně bavili. 

Tímto rybářský spolek děkuje všem svým čle-
nům a sponzorům. Náplní spolku byly v tomto roce 
i brigádnické činnosti. Jednalo se hlavně o udržová-
ní revíru během celého roku. Tento rok byl  jednou 
velkou změnou pro celý spolek. Zda se jejich kroky 
budou ubírat správnou cestou, to ukáže čas. Petrův 
zdar. (M. Graňák)

FOTO:  HYNEK PEŘINA

Ladovská zima –24,3 stupňůLadovská zima –24,3 stupňů

FOTO:  KAREL POLÁČEK

FOTO:  KAREL POLÁČEK

Sněhová nadílka v PlačovicíchSněhová nadílka v Plačovicích
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Akce začala v 15.00 hodin 
scénkou o nebeské poš-
tě a vánočních přáních. Poté 
vstoupil Mikuláš se svými 
pomocníky – čertem a dvěma 

anděly. Dětem roz-
dali balíčky se slad-
kostmi a ovocem, 
nechyběly obvyklé 
básničky a ujišťování 

dětí, že byly hod-
né, poslouchaly a 
učily se. Po předání 
všech balíčků bylo 
pro děti nachys-
táno pohoštění, a 
když naplnily svá 
bříška, mohly se 
zúčastnit zábav-
ných soutěží o milé 
drobnosti.

Určitě můžeme 
Pepovi a všem, 
kteří se s ním na 

akci podíleli, poděkovat za dal-
ší milé odpoledne a čas, který 
věnuje dětem. (V;P)

TÉMA:  ADVENT

Nad celou republikou děti 
pouštěly balónky v rámci celo-
státní akce k projektu „Čes-
ké děti čtou s Ježíškem“, kte-
rou pořádá Agency Je5 a další 
partneři. Snad kvůli deštivému 
počasí nebyl překonán loňský 
rekord v počtu balónků.

Cílem pro-
jektu je snaha
přivést děti 
zpět ke  čtení 
knih. Pod hes-
lem „Knihu ni-

čím nenahradíš“ započal ten-
to projekt v roce 2006 soutěží 
o nakreslení po doby Ježíška.
Všichni víme, jak vypadá San-
ta Klaus, ale jak vypadá náš
český Ježíšek? V soutěži vyhrál 
návrh znázorňující Ježíška jako
chlapečka v dlouhém plášti

a kulichem s bambulí na hla-
vě. V této podobě prochází Ježí-
šek celým projektem. V prodeji 
jsou knížky, časopisy, pexesa, 
leporela, karty atd. 

Balónek mohly pustit děti ze 
všech obecních částí za účas-
ti rodičů a učitelek ze základní 
a mateřské školy, které v Deš-
né akci zorganizovaly. Nakonec 
bylo ze všech zúčastněných 
dětí vylosováno deset výherců 
balíčků s ježíškovskou témati-
kou. (V;P)

10. 12. 2009 v 15.45 hodin
se od Obecního úřadu v Dešné vzneslo 
k obloze dvě stě oranžových balónků 
s přáníčkem Ježíškovi.

5. 12. 2009 zorganizoval dešanský radní 
a hlavní organizátor akcí pro děti v Rancířově 
Pepa Krpoun se svými pomocníky mikulášské 
odpoledne pro děti nejen z Rancířova.

Balónky pro JežíškaBalónky pro Ježíška

Mikulášská nadílka na faře Mikulášská nadílka na faře 
v Rancířověv Rancířově

Je pátého prosince, 

těšíme se velice.

Mikuláš k nám přichází,

zlobiví jsou v nesnázích.

Čertík u nás nepochodí,

my jsme po celý rok hodní.

(Kristýna Poláčková, 11 let)

FOTO:  KAREL POLÁČEK

FOTO:  KAREL POLÁČEK

FOTO:  KAREL POLÁČEK

19. 12. 2009 v 17.30 hodin 
mohli přijít všichni, kdo se chtě-
li odreagovat od předvánoční-
ho shonu, do sálu KD v Dešné.

Všichni Prďoši měli své role 
vypilované, a nikdo takříkajíc 
z role nevypadl. Den v televi-

zi začal Dobrým ránem, násle-
dovala telenovela Esmeralda 
a krimiseriál Sběratelé kostí, 
nechyběl ani kulinářský pořad, 
Teleshopping a všudypřítom-
né reklamy, zprávy, předpověď 
počasí a velká večerní show 
Superstar. V závěru vysílání nás 
čekalo lechtivé Peříčko, kde 

účinkující odhalili, co skrývají 
uvnitř sebe samých. Závěreč-
nou třešničkou na dortu bylo 
vystoupení obou scénáristek 
a režisérek – Lenky a Verči.

Všechny výkony byly skvělé, 
avšak asi nejvíce se blýskl „tra-

vestita“ Aleš, který coby ros-
nička Aleška byl prostě nepře-
konatelný a nenechal bránice 
diváků v klidu.

Ač akce neměla takovou ná-
vštěvnost, jakou by si zasloužila, 
všichni, kdo přišli, si užili velmi 
příjemný podvečer a odcházeli 
se slzami smíchu v očích. (V;P)

Předvánoční
vystoupení
Prďochů

V předvánočním čase si 
turistický oddíl Prďoši 
pod vedením Lenky 
Krátké a Veroniky 
Veselé připravil úžasné 
vystoupení na téma Den 
v televizi. 

FOTO:  ALOIS ADAM
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A tak zaměstnanci obec-
ního úřadu, ostatně jako 
každoročně, vyzdobili naši 
vesničku, aby se u nás Ježíš-
kovi líbilo. 

S přípravou adventního 
věnce pomáhala i „děvčata 
z kanceláře“ paní M. Veselá 

a paní D. Machová. Nikdo by 
nepoznal, že není od profe-
sionálů. Jesličky sestavili pan 
J. Chvátal a pan B. Vedral. 
O elektroinstalaci se posta-
rala fi rma L. Fanty ze Slavíko-
vic. Řekněte, nebude škoda 
tu nádheru uklízet? (V;P)

Čert a Mikuláš nenavštěvují jenom děti!

TÉMA:  ADVENT

Všichni, kdo mají chuť strávit 
odpoledne jinak než u televize, 
určitě ocení program připra-
vený základní školou společ-
ně s Obecním úřadem. Nejinak 
tomu bylo i 29. 11. 2009.

Ve čtrnáct hodin začaly ve 
škole tzv. vánoční dílničky, 
kde si děti i dospělí mohli pod 
vedením učitelek ze školy i ze 
školky vyrobit originální vánoč-
ní ozdoby. Paní učitelky přichá-
zejí každý rok s novými nápady, 
a tak ti, kdo sem zavítají pravi-
delně, již mají doma pěknou 
sbírku.

V sedmnáct hodin pokračo-
val program venku před obec-
ním úřadem. Byla rozsvícena 
vánoční výzdoba a zapálena 
první svíčka na velkém advent-
ním věnci. Děti ze školky a ze 
školy potěšily všechny přítom-

né roztomilým vystou-
pením, zazněly vánoční 
říkanky a písničky, tento-

krát s mikrofonem, aby 
bylo slyšet i ty s méně 
zvučným hlasem. Svoji řeč 
měl připravenu i pan sta-
rosta a pan farář.

Nechybělo ani občerstvení, 
tradiční punč, pro děti samo-
zřejmě nealkoholický, cukro-
ví, ovoce a pečené kaštany. 

I v chladném zimním počasí 
všechny hřála u srdce předvá-
noční pohoda a dobrá nálada. 
Kdo přišel, určitě nelitoval.

 (V;P)

Adventní odpoledne v DešnéAdventní odpoledne v Dešné

První adventníPrvní adventní

neděle jižneděle již

tradičně patřítradičně patří

k nejkrásnějšímk nejkrásnějším

dnům v roce. dnům v roce. 

FOTO:  KAREL POLÁČEK

FOTO:  KAREL POLÁČEK

Dešanské jesličky pro nás postavili Dešanské jesličky pro nás postavili 
pracovníci Obecního úřadupracovníci Obecního úřadu

FOTO:  KAREL POLÁČEK

Děkujeme všem,
 kteří se na této kráse podíleli

FOTO:  ALOIS ADAM

Ač počasí ničím nepřipomínalo blížící se zimu, 
kalendář ukázal, že nastal čas adventní. 

Adventní výzdobaAdventní výzdoba

FOTO:  ALOIS ADAM

V předvečer svého svátku, prochází i naší 
obcí Mikuláš s andělem a čerty (čerticemi). 
Při procházce vsí jim asi notně vyprahlo, a tak 

se na své pouti zastavili také v České hospo-
dě na „spláchnutí hříchů světa“. Na fotografi i 
čertice (R. Tříletý) a anděl (J. Fedra). (V;P)

FOTO:  ALOIS ADAM
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Vždycky jsem si představoval mys-
livce, jak chodí s fl intou, střílí po 
všem, co se v okolí mihne, své kole-
gy nevyjímaje. Jak to vypadá ve 
skutečnosti?

Určitě nesmíš věřit všemu, 
co slyšíš ve sdělovacích pro-
středcích. Jakmile se v rámci 
myslivosti stane nějaká neho-
da, média to okamžitě zají-
má, bez ohledu na to, jak jsou 
takové události v kontextu celé 
republiky časté. Vytvářejí tak 
o nás značně pokřivený obraz. 
My musíme tento negativní 
pohled na myslivce a myslivost, 
který vytvořila média, nějakým 

způsobem korigo-
vat.

Pochopitelně, že 
myslivost není pou-
ze o střílení. Z histo-
rického hlediska je 
to vlastně nejprvot-
nější lidská činnost. 
A naše zvyky a tradi-
ce, které se pokou-
šíme udržovat, sou-
visí s prazákladní 
myšlenkou úcty ke 
krajině a ke zvěři.

No, já, kromě toho 
střílení, nemám moc 
představu, co v průbě-
hu roku takový mys-
livec, potažmo mysli-
vecké sdružení, dělá. 

Můžete popsat laikovi, jak myslivec-
ký rok vypadá?

Ačkoliv myslivecký rok začí-
ná prvního dubna, už v únoru 
se zvěř sčítá, to abychom zjistili, 
v jakém je stavu po zimě. Sčítá-
ní je pochopitelně dané trochu 
odhadem, ale zkušený myslivec 
to má už jaksi v oku. Na zákla-
dě tohoto sčítání se pokoušíme 
odhadnout jaký bude přírůs-
tek zvěře a vytváří se plán 
odstřelu, který souvisí 
s kmenovým stavem zvě-
ře – například u srnců je 
to v naší honitbě devade-
sát – plán odstřelu pocho-
pitelně musí přijmout jak 
honební společenstvo, 
tak i pověřený úřad. Od toho-
to plánu se pak odvíjí myslivec-
ký rok, nejde pouze o střílení, 
ale o promyšlené hospodaře-
ní s honitbou a zvěří. V zájmu 
každého správného hospodá-
ře, v tomto případě jde o mysli-
vecké sdružení Dešná, je zacho-
vat určitý kmenový stav zvěře. 
My jsme dokonce ze zákona 
povinni zachovat zvěř v určitém 

počtu. O zvěř se 
tedy někdo sta-
rat musí, kdyby-
chom to nedě-
lali my, muse-
la by to vzít na 
svá bedra obec, 
která by nám to 
ovšem vyúčtova-
la. Například v zi-
mě nás ta zvířata 
skutečně potře-
bují, obzvláště, 
když je počasí 
jako tento rok. 
Musíme je přikr-
movat, dodávat 
sůl a vitamíny. 
V tomto ohle-
du nám pomáhá 
Zemspol, od kte-
rého dostáváme 
každý rok přes 
sto metráků obi-
lí, a pan Kuneš 
z Rancířova, kte-
rý nám pomá-

há dělat seno, je totiž vybaven 
potřebnou technikou. My se 
z druhé strany snažíme revan-
šovat fi rmě Zemspol brigádami 
na sběr kamene nebo pokládá-
ním nástrah do polních kultur 
proti hlodavcům. Pro obec Deš-
nou pořádáme brigády v lese.

Jak si stojí Myslivecké sdružení 
Dešná z hlediska zvěře, členů, 
budoucnosti? Můžete mi nějak při-
blížit historii a současnost vašeho 
sdružení?

V roce 1993 se zřizovalo 
honební společenstvo, což je 
sdružení vlastníků honebních 
pozemků – tedy obec, Zemspol, 
pozemkový fond, drobní vlast-
níci honebních pozemků a Lesy 
ČR – kteří se rozhodli na valné 
hromadě honitbu pronajmout 
Mysliveckému sdružení Dešná. 
Tehdy se podařilo panu Ště-
pánu Priglovi a Josefu Vlčkovi 
honitbu navzdory různým tla-
kům udržet pohromadě a se 
stávající rozlohou 2859 ha patří 
k největším v jindřichohradec-
kém okrese. V roce 2003 jsme 
obnovovali pronájem a honitba 
Dešná byla zachována v původ-

ních hranicích. Nyní takové nej-
důležitější datum v budoucnos-
ti našeho spolku je rok 2013, 
kdy budeme opět muset o pro-
nájem žádat. Upřímně si mys-
lím, že by byla nesmírná ško-
da, kdyby se nepodařilo honit-
bu udržet, protože je to jedna 
z nejlepších honiteb v okolí. 
V jindřichohradeckém okre-
se jsme, co se týče lovu drob-
né zvěře, jednoznačně špička. 
Máme tu výborné podmínky 
pro zvěř, není tu taková zima 
jako na Vysočině, je tu dostatek 
vodoteče, lesů a vlastně i dosta-
tek remízků, které se navzdory 
scelování polí podařilo na ně-
kte rých místech udržet, důleži-
tá je taky skutečnost, že honit-
bu nikde neprotíná frekvento-
vaná dopravní tepna. Díky za 
to patří zejména již zesnulému 
panu Priglovi, který dříve vedl 
dešanské statky. Určitě máme 
být na co hrdí. No a dále – ten-
to a minulý rok se po třinácti 
slabších letech dosáhlo stejné-
ho počtu slovené drobné zvě-
ře, jako v roce 1995, což je veli-
ce pozitivní údaj. Všichni, kteří 
zde byli tato dvě léta kroutili 
hlavou a ptali se, kde se tu tolik 
zvěře bere.

Kdybych se chtěl stát myslivcem, 
co pro to musím udělat?

Tak samozřejmě nejde pou-
ze o to stát se myslivcem, zase 

jde o základní úctu ke zvěři. 
Člověk, který se chce stát mys-
livcem, určitě musí mít vztah 
k myslivosti a k přírodě obecně. 
Navíc by měl mít nějaké pově-
domí o historii a tradicích, kte-
ré se snažíme udržovat. Nejde 
tedy pouze o nějaké naučené 
znalosti. Obecně už to nefun-
guje tak jako dříve, že se tradice 
dědila z otce na syna. V praxi to 
již funguje jinak. Jsou místa, kde 
člověk vyrůstá a ke kterým má 
vztah, to člověka emocionálně 
vede do srdíčku blízkému mys-
liveckému sdružení nebo jiné 
myslivecké organizace. S tou-
to organizací je třeba navázat 
určitý vztah a přihlásit se za 
adepta (budoucího myslivce), 
je ti přidělen patron (většinou 
zkušený myslivec), který tě pro-
vází mysliveckou praxí. Aby ses 
stal řádným myslivcem se vše-
mi právy a povinnostmi, musíš 
složit myslivecké zkoušky, které 
organizuje Okresní myslivecký 
svaz v J. Hradci – pokud uspě-
ješ dostáváš myslivecký lístek – 
a musíš také získat zbrojní prů-
kaz na Policii ČR. 

V minulém roce tyto 
náročné zkoušky úspěšně 
složili naši dva adepti a to 
Dominik Skořepa a Jan 
Růžička. Museli tedy pro-
jít praxí v MS Dešná, teo-
retickou přípravou z mys-
livosti v J. Hradci a zkouš-

kou na policii. Nic tedy nebrá-
nilo tomu, aby byli slavnostně 
12. listopadu 2009 pasováni na 
myslivce.

Jak jste se dostal k myslivosti vy 
sám?

Já měl zájem o přírodu, zví-
řata a myslivost už od mládí, 
na střední jsem pak navštěvo-
val  předmět myslivost, který 
to dokonal. V devatenácti jsem 
si pořídil první fl intu a tam to 
začalo. Nejdříve jsem působil 
v Krásonicích a později, od roku 
1984, v Dešné.

Kdesi jsem slyšel, že prý v našem 
okolí lze narazit i na losa, vždycky 
mi to připadalo divné – je to prav-
da?

No, na losa asi ne.
Dobře, ani mě to nepřekvapuje. 

Je ještě něco, co byste chtěl vzkázat 
čtenářům a za co komukoliv podě-
kovat?

Určitě bych chtěl poděko-
vat za celé myslivecké sdružení 
obci, Zemspolu, panu Kunešovi 
z Rancířova a dalším, na které 
jsem určitě v té rychlosti zapo-
mněl. Dále velký dík patří zakla-
datelům honitby, panu Jose-
fu Vlčkovi a Štěpánu Príglovi. 
Nemenší dík a vzpomínka patří 
i těm členům, kteří již naše řady 
opustili.

Narození:

Morong, Simon Dešná, 27. 12.

Úmrtí:

Prokopcová Božena, Dešná, 26. 12
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Jubilanti:

89 let: Málková Marie, Dešná, 13. 3.

86 let: Bartíková Anežka, Dančovice, 3. 1.

82 let: Nevrklová Jaromíra, Dešná 17. 1.

 Tříletá Matylda, Dešná, 24. 1.

81 let: Dohnal Jaroslav, Bělčovice, 4. 3.

 Koutný Jaroslav, Dančovice, 22. 3.

80 let: Vrátil Josef, Rancířov, 5. 2.

 Dohnalová Marie, Bělčovice, 30. 3.

78 let: Hrušková Marie, Dešná, 14. 2.

77 let: Tomšík Karel, Dešná, 23. 3.

76 let: Holec Oldřich, Rancířov, 5. 3.

75 let: Sedláček Rudolf, Dešná, 29. 1.

 Krpoun Josef, Dešná, 9. 2.

60 let: Bláha Antonín, Rancířov, 23. 1.

 Tříletý Karel, Dešná, 2. 2.

Společenská rubrikaSpolečenská rubrika

Výroční zpráva o stavu 
bezpečnosti

NAŠI LIDÉ

Policie ČR Slavonice 
v roce 2009 řešila v naší 
obci 47 případů. Z toho 14 
trestných činů, 21 přestup-
ků a 12 ostatních případů. 
Mezi trestné činy patřily 
zejména případy majet-
kové, násilné v souvislosti 
s nebezpečným vyhrožová-
ním, neplacení výživného, 
řízení motorových vozidel 
bez příslušného řidičského 
oprávnění a neoprávněné-
ho užívání cizí věci – moto-
rového vozidla. V oblasti 
přestupků se ve většině 
případů jednalo o drobné 
krádeže a o přestupky pro-
ti občanskému soužití, kam 
se řadí různé slovní nadáv-
ky, hádky a drobné ublížení 
na zdraví. V osmi případech 
se nepodařilo zjistit pacha-
tele protiprávního jednání. 
Co se týče dopravní situ-
ace, v několika případech 
se jednalo o trestné činy 
řízení motorového vozidla 
bez řidičského oprávnění 
a maření výkonu úředního 
rozhodnutí, dále se jednalo 
o několik běžných přestup-
ků v dopravě. Byl zazname-
nán pokles oznámených 
dopravních nehod, vzhle-
dem k tomu, že oznamo-
vací povinnost je u doprav-
ních nehod, kdy škoda jed-
noho z účastněných vozi-
del je 100 000 Kč a více, 
nebo byl zjištěn alkohol či 
škoda vznikla třetí osobě. 
Dále byl zaznamenán zvý-
šený počet takzvané rych-
lé – dravé jízdy u mladých 
řidičů přímo v obcích. Této 
skutečnosti bude v násle-
dujících měsících a letech 
věnována větší pozornost. 
(Zdroj Policie ČR Slavonice)

25. října 2009 odcizil 
19letý lapka v Dešné své-
mu bratranci mobil. Za 
podobný čin byl v nedáv-
né minulosti pravomoc-
ně odsouzen Okresním 
soudem v J. Hradci. Tehdy 
mu byl uložen trest obec-
ně prospěšných prací ve 
výměře 250 hodin, z nichž 
dosud neodpracoval ani 
jednu hodinu. Způsobená 
škoda činí 1000 Kč. Bratra-
nec nedal souhlas k jeho 
trestnímu stíhání. Případ 
byl odložen.

Ukradl bratranci mobil

Cestou k doktoru Štokrovi jsem 
přemýšlel, jaké otázky mu během 
následujícího rozhovoru položím. 
Doktor Štokr ale iniciativně rozvi-
nul hovor o životě myslivce v dešan-
ském sdružení. Snažil se mě pře-
svědčit, že myslivost není pouze 
o střílení, a nakonec mi prozradil, 
že žádní losi se v okolí nenacháze-
jí, jak se bůhvíproč traduje. Zkrátka 
informacemi nabitý a lidsky zajíma-
vý rozhovor. Ptá se Ondřej Adam. „Myslivost není jen koníčkem, ale veli-

kou, ušlechtilou láskou ke zvěři, k příro-
dě, k neopakovatelným, kouzelným oka-
mžikům. Myslivost je nejpodivnější a nej-
hlubší lidskou vášní, která ze samé lásky 
musí s klidným srdcem i zabíjet.“

Děkuji za poučný rozhovor 
a přeji zdar v další práci.

MVDr.MVDr.
František ŠtokrFrantišek Štokr
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Rok 2009 nebyl pro hasiče ni kte-
rak náročný. Jejich pomoc byla nutná 
29. června, kdy nás zasáhly přívalové 
deště a bylo potřeba odčerpat vodu 
z několika zaplavených domů a studní 
v obci Rancířov.

Druhý výjezd se konal 14. srpna, kdy 
hasiči pomáhali při dohašení kombajnu 
na poli u Nových Sadů.

Hasiči se v roce 2009 zúčastnili 
11 soutěží. Nejlepších výsledků dosáh-
li na domácí pohárové soutěži v Deš-
né (2. místo), ve Lhoticích (1. místo), ve 
Slavíkovicích (5. místo), v Třebelovicích 
(5. místo), v Chlumci (3. místo), v Písečné 
(2. místo), v Pálovicích (1. místo).

V sobotu 16. ledna se konaly páté 
hasičské vepřové hody. V kulturním 
domě v Dešné se sešlo 130 návštěvníků. 

Z pestré tabule si mohli hosté vybrat, 
jak ze zabijačkových výrobků, tak ze 
sladkých moučníků. K dobré pohodě 
hrála skupina Duo J+J z Kdousova. 
 (vv)

NAŠI LIDÉ

 
Využil jsem této příležitosti, 

sbalil fotoaparát, místo ostrých 
přibalil teleobjektiv a odváž-
ně jsem s nimi nasedl do jejich 
vozu. Dobrá parta chlapů vyra-
zila na ukončení lovecké sezó-
ny.

Honitba se konala za Dan-
čovicemi až pod Šimkův mlýn. 
Všude kolem nás voněl les, mezi 

stromy se proplétala mlha, kte-
rá zabarvila ráno do běla. Šel 
jsem po letech s nimi a zase 
cítil to napětí, očekávání a pro-
žitek, přestože jsem nedržel 
v ruce zbraň. Ale myslivost není 
jen o střelbě, ta je třešničkou na 
dortu. Zvěř jako by tento den 
vycítila naši návštěvu, a tak si 
raději odskočila o revír dál. 

Následovalo přesunutí k Ran-
cířovu, kde byla výhoda nižšího 
porostu. Konečně jsem mohl 
vyfotit i výraz v tvářích mys-
livců. Hon neskončil honos-

ným počtem vyrovnané zvěře, 
přesto byli všichni spokojeni. 
Zazněly poslední výstřely pro 
ukončení roku, zbraně byly bez-
pečně odloženy a následovalo 
pohoštění v hostinci. Dešan-
ské sdružení myslivců nemusí 
řešit problém, jestli „se šípko-
vou nebo se zelím “. Komunika-
ce a domluva jim klape. I mlad-
ší tváře, které do spolku přibyly, 
nesou spolu se staršími myš-
lenku myslivosti dál. Lovu zdar 
a hodně společných úspěchů 
do dalších let. D.W.

Silvestrovský hon
s myslivci

FOTO:  DUŠAN WEIGL
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Myslivecké sdružení 
Dešná ukončilo rok 
honem v lese.
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Zásahy JPO v roce 2009

Hasiči v roce 2009Hasiči v roce 2009

Soutěžní sezóna 2009

Vepřové hody

FOTO KAREL POLÁČEK
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Zúčastnit se mohl každý 
občan naší obce, který mini-
málně rozezná barvy, a tudíž 
pozná červenou kouli, na kte-
rou se hraje. Do turnaje se při-
hlásilo pět velice silných dvojic, 
a tak se mohli fanoušci těšit na 
nervy drásající boje. 

Hned při prvním zápase na 
sebe narazili dva aspiranti na 
vítězství. Ondra a Honza zdo-
lali Jirku a Frantu tak říkajíc 
o podpis 100:99.

Ve druhém zápase Vlá-
ďa a Miloš podlehli Karlo-
vi a Mirce 96:100. Pak se 
představil i pátý pár tur-
naje. Proti silnému 
páru Jirkovi s Fran-
tou nastoupili otec 
Lojza a syn Filip 
Adamovi.  Po 
urputném boji 
nakonec Jirkovi 
s Frantou pod-
lehl i  56 :100. 

Mírní favorité Ondra 
s Honzou si poradili 
také s Vláďou a Milo-
šem, kteří se tak tro-
chu trápili. Nepomá-

hal ani povolený doping.
V dalším, skoro rodinném 

zápase porazili Karel s Mirkou 
100:77 Lojzu a Filipa.

Vláďova a Milošova krize 
pokračovala i v zápase s Jirkou 
a Frantou, těm pod-
lehli 46:100.

V 7. zápase dne 
vyzvali Lojza s Fi-

l i p e m 
dopo-
sud ne-

poražený pár Ondru a Honzu. 
Zápas byl až do konce vyrov-
naný, ale závěr přece jen patřil 
šťastnějším a Ondra s Honzou 
vyhráli 100:77.

I v dalším zápase se předsta-
vil doposud neporažený pár. 
Karel a Mirka rozehráli partii 
s Jirkou a Frantou, kteří potře-
bovali vyhrát, aby si zachovali 
teoretickou naději na vítězství 
v turnaji. Jenže Karel s Mir-

kou dokázali, že jsou sehra-
ným týmem a porazili Jirku 
s Frantou 100:92.

Již bylo jasné, že se schy-
luje k velkému fi nále. Ale ješ-
tě tu byl zápas o 4. místo. 

Zdrceni dosavadními 
výsledky v něm 

nastoupili Vlá-
ďa a Miloš 

proti Lojzovi 
a Filipovi. 

Handi-
c a p o -
v a n ý 
V l á ď a

(pokulhával) s Mi-
lošem nedokáza-
li ani ve svém 

pátém zápase zví-
tězit, a podlehli
lepšícímu se páru Lojzovi a Fili-
povi o podpis 99:100.

Do posledního zápasu tur-
naje nastoupily dva doposud 
neporažené páry Ondra s Hon-
zou a Karel s Mirkou. Diváci měli 
jasno, favorizovali Ondru a Hon-
zu, ale jako první začal svou hru 
Karel. Hned první strk znamenal 
desítku. Když opouštěl stůl, měl 
jeho náběh hodnotu 33 bodů. 
Honza musel kontrovat, ale 
nestačil, i když nahrál pěkných 
18 bodů. Jako třetí se před-
stavila Mirka, a skvělou hrou 
svému páru přidala 18 bodů 
a zvýšila vedení na 51:18. Pak 
se ke stolu postavil Ondra a pre-
cizní hrou dokázal náskok sou-
peře vymazat a stanovit skóre 
na 51:49.

Následují-
cí kolo výraz-
né změny ne-
přineslo, ale 
již po pěti 
o d e h r a nýc h 
kolech měl Ka-
rel možnost 

v e l m i 
těžkého podpisu, který bohužel 
nevyšel. Posléze se k podpi-
su dopracoval i Honza, ale ve 
vypjaté si tuaci ani on nebyl 
úspěšný. Ke svému prvnímu 
podpisu dne se slovy „já jsem 
dnes ještě nepodepisovala“ 
postavila Mirka. Velmi složitým 
strkem se jí podařilo podepsat, 
a tím dostala soupeře pod tlak. 
Pokud chtěl soupeř vyhrát celý 
turnaj, musel Ondřej podepsat. 
Sestava na stole nenaznačo-
vala nic jednoduchého, Ondra 
jen o malý kousek nepodepsal 
a podlehl s Honzou vítěznému 
týmu Karlovi a Mirce.

Následovalo vyhlášení vítě-
zů a předání velice užitečných 
cen. (KaPo)

1. místo   Mirka Adamová a Karel Poláček

2. místo   Ondra Adam a Honza Šteif

3. místo   Jirka Chvátal a Franta Samek

4. místo   Filip Adam a Lojza Adam

5. místo   Vláďa König a Miloš Zach

O vánočních svátcích
se v České hospodě uskutečnil 
turnaj v kulečníku.

Sportu zdar,Sportu zdar,
a kulečníku zvlášť!a kulečníku zvlášť!Vánoční turnaj v kulečníkuVánoční turnaj v kulečníku

CELKOVÉ POŘADÍ TURNAJE:

Na prvním místě Mirka Adamová a Karel PoláčekNa prvním místě Mirka Adamová a Karel Poláček

Všichni sportovně založení 
občané Dešné a okolí se koneč-
ně dočkali kvalitního spor-
tovního zázemí. Tělocvična je 
využívána celoročně, zvláště 
pak v zimních měsících. Své 
místo si zde našli fotbalisté, kte-
ří tu trénují na jarní část sezóny, 
fl orbalisté, volejbalisté, tenisté 
a nohejbalisté.

Samozřejmě je tělocvična 
každodenně využívána pro 
kvalitní výuku tělesné výchovy 
našich žáčků základní školy.

 Několik hodin týdně využí-
vají tělocvičnu i občané jiných 
obcí, ve kterých podobné spor-
tovní zázemí chybí.

Jistě netřeba dodávat, že 
otevření tělocvičny přispělo ke 

zlepšení úrovně života v naší 
obci. Každý, kdo si chce zaspor-
tovat, si tělocvičnu může pro-
najmout. Stačí kontaktovat 
správce tělocvičny pana Fran-
tiška Samka, a to osobně na 

adrese Dešná 87, nebo telefo-
nicky na čísle 728 913 008.

Na snímku jsou zachycení 
Miroslav Pitro a František Sa-
mek, kterak pinkají líný tenis. 
 (KaPo)

Dne 10. prosince uply-
nulo již 5 let ode dne, 
kdy byla po dlouhých 
deseti letech otevřena 
nově zrekonstruovaná 
tělocvična. 

TělocvičnaTělocvična

FOTO:  KAREL POLÁČEK

fyzické výkonnosti téměř kaž-
dý v batohu. Kratších přestávek 
bylo letos zařazeno ovšem víc 
než nadmíru, tak často se totiž 
ochutnávalo. Šnečí tempo, jímž 
jsme se přesouvali, sice nebylo 
přitažlivé pro vrcholové sportov-
ce, ale zde se přece nejednalo 
o závod. Šlo o novoroční poho-
du, popovídání s přáteli a kochá-
ní se přírodou. Stopky zůstaly 
doma.

Když jsme překročili můstek 
a přicházeli k jeskyni, našli se 
dva odvážlivci, kteří si šli zapla-
vat do vody a ochutnat novo-

roční osmělení. Říká 
se přece, jak na Nový 
rok, tak… Radě-
ji jsem jim připil na 
zdraví, než bych sko-
čil za nimi. Kdo se 
inspiroval smělými 
otužilci, ať si nezapo-
mene vzít na novo-
roční pochod v příš-
tím roce s sebou 
plavky a ručník! Tře-
ba se tato recese sta-
ne pevnou součás-
tí našich pochodů.
 D. Weigl

Novoroční pochodNovoroční pochod
ke Grázlově jeskynike Grázlově jeskyni
Tradicí na Nový Rok se stal pochod z Dešné ke Gráz-
lově jeskyni a dál do Lubnice. 

Pochod je vhodný i pro ty 
sportovce, kteří dojdou nejdál 
do hospůdky a zpět. Převýše-

ní terénu nedalo zabrat  tak, 
jako časté koštování slivovi-
ce. Tu měl kvůli povzbuzení 
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